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Zelené větvičky jehličnanů byly 
svým způsobem předchůdcem 
vánočních stromečků.      I chvojí se 
zdobilo a zdobí dodnes, protože je 
v mnoha domácnostech především 
dekoračním prvkem. I chvojí má ale 
svoji symboliku – ochraňuje před 
zlem a nemocemi.

Kdysi bývalo jmelí jen zelené, 
dnes je k dostání i stříbrné, zlaté 
a v mnoha dalších barvách, které 
odpovídají modernímu poje� 
Vánoc. Jmelí má ale vždy být 
darované, protože jedině darované 

přináší štěs�. Snítky se nejčastěji 
věší pod světlo nebo do obruby 
dveří – podle pověry má muž právo 
pod zavěšeným jmelím políbit 
každou ženu nebo dívku. Podle jiné 
tradice „Kdo se pod jmelím políbí, 
druhému se zalíbí“ může mít tento 
zvyk i další vysvětlení.

Smažený kapr nebo jiná ryba 
k štědrovečerní večeři nemá 
dlouhou tradici. Dříve se na Štědrý 
den jedly především polévky 
a luštěniny. Ryby se nejprve objevily 
u bohatých měšťanských rodin a na 
vesnici se začaly připravovat až ve 
20. stole�. Ryba je dnes už tradiční 

součás� večeře            na Štědrý den. 
Rybí šupina v peněžence podle 
tradice značí, že v ní vždy budou 
nějaké peníze.

Čtyři zdravá jádra ze čtyř 
rozlousknutých vlašských ořechů 
znamenají zdraví po celý nový rok, 
s každým vyschlým nebo 
zplesnivělým jádrem se tento 
předpoklad snižuje. I zde se ale dá 
očekávání trochu ošidit správným 
výběrem ořechů.

V žádném případě se nejedná 
o třesení nazdobeným vánočním 
stromečkem, ale o třesení mladou 
jabloní nebo zlatým deštěm někde 
venku. Tento prastarý zvyk se 
udržuje většinou už jen na venkově, 
kde svobodná dívka po 
štědrovečerní večeři vyběhne 
a zatřese stromkem. Z míst, odkud 
se pak ozve první zaštěkání psa, by 
měl přijít ženich.

TŘESENÍ STROMKEM

VÁNOČNÍ TRADICE

CHVOJÍ

JMELÍ

KAPR A RYBÍ ŠUPINY

JÁDRA VLAŠSKÝCH OŘECHŮ

Když vzduchem zakrouží pár vloček sněhu,
nastavte tvář, ten dotek má něhu.

Vyloudí úsměv a otupí zlost,
tak přejeme všem lidem, ať vloček je dost.
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Výše stočného na rok 2025 je 
stanovena na základě výše nákladů 
za provoz ČOV v roce 2024. Vlivem 
navyšování nákladů za externí 
služby (odvoz odpadní vody, servis 
technologie ČOV, revize) a za 
spotřebovanou elektrickou energii 
v roce 2024 dojde v roce 2025 
k navýšení stočného o 3 Kč za m³, tj. 
na 42 Kč/m³. Poplatek stočného 
bude ve výši 1 470 Kč/osoba/rok. 
Stočné hradí každá osoba, která 
v nemovitos� skutečně žije. Pokud 
v nemovitos� nikdo nežije, uhradí 
majitel nemovitos� poplatek ve výši 
1 470 Kč/rok/nemovitost, pokud je 
nemovitost napojena na splaškovou 
kanalizaci.

Jsme držitelem povolení provozu 
zařízení pro nakládání s odpady již 
14 let. Díky tomu vám pomůžeme 
naplnit zákonnou povinnost třídění 
tex�lu. To, co odložíte do sběrných 
boxů na tex�l, odvezeme do našeho 
specializovaného závodu 
v Boskovicích, kde vše pečlivě 
roztřídíme a snažíme se najít pro 
věci další využi�. Roztřídíme vše do 
několika uvedených základních 
skupin: kategorie pro opětovné 

použi� v obchodech s pomalou 
módou, second handy; tex�l pro 
průmysl a recyklaci; zajis�me 
ekologické a energe�cké využi� pro 
znečištěné a nerecyklovatelné 
oděvy, boty. Dodáváme také 
materiál pro chráněné dílny 
a lokální módní návrháře. V součtu 
se jedná o více jak 200 
kategorií. Bez této ohromné práce 
by nebylo možné tolik oděvů 
zachránit. A také proto je nesmírně 

důležité vkládat do boxu výše 
uvedené, zabalené například ve 
staré nákupní tašce, aby 
nedocházelo ke znečištění při 
transportu a zbytečnému 
znehodnocení vloženého tex�lu. 

Nepoužitelné „hadry“ můžete do 
těchto boxů vložit také, ale 

zabalené v pytli nebo v tašce.

Tex�lEco a.s.

V roce 2025 dochází k lehkému navýšení poplatků z důvodů navýšení cen za svoz odpadů ze strany svozové firmy 
Marius Pedersen, a.s. cca o 5%.

STOČNÉ V ROCE 2025

TEXTILNÍ ODPAD SVÁŽÍ Tex�lEco a.s.

POPLATEK ZA ODPAD DLE ČETNOSTI SVOZU A KAPACITY NÁDOBY - 2025
obsah nádoby režim svozu četnost / rok poplatek na rok

60 l 14 denní (po 2 týdnech) 26 × 1 248 Kč
kombinovaný 21 × 1 008 Kč
měsíční (po 4 týdnech) 13 × 624 Kč

120 l 14 denní (po 2 týdnech) 26 × 2 496 Kč
kombinovaný 21 × 2 016 Kč
měsíční (po 4 týdnech) 13 × 1 248 Kč

240 l 14 denní (po 2 týdnech) 26 × 4 992 Kč
kombinovaný 21 × 4 032 Kč
měsíční (po 4 týdnech) 13 × 2 496 Kč
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V tabulce jsou uvedeny zákonem 
stanovené limity množství 
komunálního odpadu (SKO) na 
občana v jednotlivých letech. Pokud 
třídíme a snižujeme množství SKO 
v popelnicích, pak jsou stanovené 
limity plněny a svozová firma 
fakturuje za 1 t SKO 500 Kč/t. 
Doposud se nám dařilo stanovené 
limity plnit a pla�li jsme 500 Kč/t 
odpadu. Jak vidíte v tabulce, na rok 
2025 je limit 160 kg/osoba/rok 
a každý další rok o 10 kg méně.

Stanovené limity se nám 
doposud dařilo plnit. Blížíme se 
však k limitu, který bude pro naši 
obec ob�žně splnitelný. Limit 160 
kg/osobu/rok, platný pro příš� rok, 
a limity na následující roky, budou 
těžko  splnitelné,  pokud  razantně

ROK LIMIT NA 
1 OBYVATELE

POPLATEK
DO LIMITU

POPLATEK NAD 
LIMIT

2021 200kg /osoba / rok 500 Kč/t    800 Kč/t
2022 190kg /osoba / rok 500 Kč/t    900 Kč/t
2023 180kg /osoba / rok 500 Kč/t 1 000 Kč/t
2024 170kg /osoba / rok 500 Kč/t 1 250 Kč/t
2025 160kg /osoba / rok 500 Kč/t 1 500 Kč/t
2026 150kg /osoba / rok 600 Kč/t 1 600 Kč/t
2027 140kg /osoba / rok 600 Kč/t 1 700 Kč/t
2028 130kg /osoba / rok 700 Kč/t 1 800 Kč/t
2029 120kg /osoba / rok 700 Kč/t 1 850 Kč/t

Množství odpadu v popelnicích v roce 2023 / 2024
(Podbarvené měsíce značí 3 svozy v měsíci, běžně jsou 2 za měsíc.)

měsíc 2023 2024 měsíc 2023 2024
1. 10,088 7,861   7. 6,505 6,868
2. 8,971 7,747   8. 7,465 6,678
3. 9,857 8,068   9. 6,472 7,128
4. 7,570 7,400 10. 7,066 7,502
5. 7,373 9,173 11. 7,596
6. 9,670 6,908 12. 13,195

O ODPADECH

Je těžký, mokrý a navyšuje váhu 
komunálního odpadu v popelnicích. 
Bioodpad kuchyňský (rostlinný) 
můžeme zpracovat doma 
kompostováním. Rostlinný odpad 
ze zahrad patří  do Sběrného dvora 
v Hořicích, pokud se nevejde do 
domácího kompostéru. Většina 
domů v obci má domácí kompostér. 
Kdo kompostér nemá, může si ho 
vyrobit jednoduše sám. Na 
internetu jsou návody, jak na to.

Stále produkujeme vysoký podíl směsného komunálního odpadu. Stále je v nádobách vysoký podíl 
kuchyňského rostlinného bioodpadu. Ve směsném komunálním odpadu najdeme ještě kolem 70 % 
recyklovatelných složek!!! Zlepšením třídění recyklovatelných složek snížíme produkci směsného komunálního 
odpadu až na 20-30 % a �m snížíme celkové množství komunálního odpadu v popelnici.

BIODOPAD 
DO POPELNIC NEPATŘÍ

LIMIT SKO NA OBYVATELE

MNOŽSTVÍ ODPADU 
V POPELNICÍCH 2023/24
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nezměníme zaběhnuté zvyky 
a pokud nepřestaneme do popelnic 
odkládat bioodpad – kuchyňský 
i zahradní. Důsledkem toho bude, 
že se svoz SKO prodraží. Při 
nesplnění limitu 160 kg/osoba/rok 
nebude cena za 1 t SKO 500 Kč/t, ale 
bude trojnásobná, tj.1 500 Kč/t.

Odměna za tříděný odpad v obci 
byla za rok 2024 ve výši 196 142 Kč. 
Obec touto odměnou každý rok 
snižuje celkové náklady za likvidaci 
odpadů, které domácnos� 
vyprodukují. 

Děkujeme občanům, kteří se 
snaží maximálně třídit domovní 

odpad a pomáhají tak udržet ceny 
za svezený odpad z popelnic 

na úrovni 500 Kč/t.

Na Sběrný dvůr (SD) v Hořicích 
odvážejte pouze velkoobjemový 
odpad, zeleň, případně nebezpečný 
odpad a elektroodpad. Ostatní 
druhy odpadu – papír, plast, sklo, 
dřevo (mimo nábytku) odkládejte 
v obci v rámci zavedeného systému 
odpadového hospodářství. Obec 
neuzavírala se Sběrným dvorem 
v Hořicích smlouvu z důvodu, aby 
tam občané odváželi jakýkoli 
odpad, ale pouze takový, který 
obec nezajišťuje v rámci obecního 
systému. Stavební suť obec 
nezajišťuje a občan ji likviduje na 
vlastní náklady na sběrném dvoře 
nebo na skládce v bývalém 
cukrovaru.

Pokud občané odvezou plast, 
papír, sklo na SD do Hořic, pak SD 
obci takový odpad fakturuje a obec 
jej pla� podruhé (poprvé v rámci 

zavedeného systému tříděného 
odpadu v obci). Zároveň 
fakturovaný odpad z SD Hořice není 
zahrnut do odměny od společnos� 
EKOKOM. Obec takový odpad 
občanům vyfakturuje, nebude ho 
pla�t dvakrát. 

Obecní úřad je v pozici správce 
vašich poplatků za odpady a jeho 
snahou je nastavit odpadové 
hospodářství tak, aby občanům 
umožnil maximálně možné 
vytřídění odpadů vznikajících 
v domácnostech a aby poplatky 
přijaté od občanů byly využity 
efek�vně. Odpady vznikající 
z podnikatelské (živnostenské) 
činnos� je povinen podnikatel 
(živnostník) odkládat do sběrného 
dvora a nesmí zneužívat obecní 
systém, i když je občanem obce.

ODPADY  2024 VÝDAJE PŘÍJMY
Tříděný odpad a SKO 674 203,96 487 848,00 Poplatky občané/firmy
Nebezpečný odpad 9 062,30 195 388,50 EKOKOM odměna
SD Hořice 25 668,82 754 Elektrowin odměna
oleje 605
celkem 709 540,08 683 990,50

Sběrný dvůr Hořice

Pro velkoobjemový odpad odvezený do Hořic 
pla� limit 100 kg/rok/nemovitost ZDARMA.

Odpad nad 100 kg OÚ občanům vyfakturuje.

Zeleň je pro občany ZDARMA.
Obec ji sběrnému dvoru za občana pla�. 

O novou známku musí vlastník nemovitos� požádat 
OÚ ve chvíli, kdy bude pořizovat novou nádobu 

nebo bude žádat o jinou frekvenci svozu.

Pytle na plast a papír si mohou občané 
vyzvednout na OÚ v průběhu roku dle potřeby.

ZNÁMKY NA POPELNICÍCH SE NEMĚNÍ 

Rozpis všech poplatků pro jednotlivé nemovitos� bude občanům zaslán 
v lednu 2025 e-mailem nebo bude vložen do schránky včetně informace, 

jak provést úhradu poplatků.

Tabulka celkových nákladů za likvidaci odpadů v obci v roce 2024
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Před rokem začala stavba dálnice 
D35 úsek Hořice-Sadová. Důsledky 
stavby v obci značně pociťujeme. 
Došlo ke zvýšení dopravy zejména 
nákladních vozidel, která najíždí do 
Colasu, do Demontu, nebo jedou 
směrem na Bašnice a dále na Nový 
Bydžov a opačně. Silnice mezi 
Dobrou Vodou a Bílskem nemá 
parametry pro provoz, jaký na ní 
probíhá, ale jiné řešení není. Tento 
úsek je nebezpečný, krajnice silnice 
jsou zborcené, rozjeté až do 
příkopu. Když vás večer oslní 
pro�jedoucí auto, není vidět 
a snadno můžeme sjet do příkopu.

� Uzavření silnice Bašnice-Vinice 
bylo povoleno do konce roku 2024 
a v současné době běží řízení 
o prodloužení této uzavírky 
s termínem do dubna 2025.
� Nový kruhový objezd přinesl 
velkou úlevu dopravě ve směru 
z Hořic od Altranu na stávající silnici 
35 I.tř. a zároveň je pro Libonice 
vybudován bezpečný výjezd na 
hlavní silnici. 
� Nad výjezdem z kruhového 
objezdu na Dobrou Vodu byla 
instalována další lávka, která 
umožní bezpečný přechod nové

silnice obyvatelům Libonic (nájezd 
k dálnici) a navazuje na stávající 
lávku přes silnici 35. 
� Stavba se posunula od 
kruhového objezdu o cca 500 m 
směrem k Dobré Vodě, kde vzniká 
další kruhový objezd s nájezdy na 
dálnici. 
� Směrem od Mohejlíku pokračuje 
stavba přemostění údolí nad 
hořickou ČOV. Zároveň pokračují 
práce na stavbě podchodu pro pěší 
a chodce v místě křížení staré silnice 
z Dobré Vody s dálnicí. 

Stavba podchodu pro pěší a cyklisty

Stavba v místě křížení dálnice s novou silnicí z Dobré Vody.

STAVBA DÁLNICE D35 ÚSEKU HOŘICE POKRAČUJE
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Dě� ZŠ a MŠ se připravovaly na 
zahájení Adventu od začátku 
listopadu. Učily se koledy a říkanky, 
vykrajovaly perníky, zkoušely své 
hudební a pěvecké vystoupení. 
V prvním prosincovém týdnu se 
uskutečnila vánoční dílna ve škole. 
Díky šikovným rodičům si mohli 
návštěvníci koupit drobné dárky pro 
radost svých blízkých. Dě� vyráběly 
vánoční dekorace a byla vystavena 
také hotová adventní aranžmá 
z přírodnin. Děkujeme rodičům za 
účast na vánoční dílně.

ZAHÁJENÍ ADVENTU

Upozorňujeme občany, že pokud 
chodí se svými psy na procházky po 
obci a jejich pes vykoná svoji 
potřebu na chodníku, silnici, 
dětském hřiš� nebo trávníku před 
obchodem, pak jsou povinni uklidit 
po svém psovi tyto nečistoty. Mějte 
v kapse bundy sáček a nebojte se ho 
použít. Velmi často se tyto nečistoty 
vyskytují na chodníku před školou, 
kde se pohybují dě�. Děkujeme za 
dodržování čistoty v obci 
a ohleduplnost k ostatním.

Zaregistrujte svého psa 
v národním registru psů a mějte 
jistotu, že se v případě ztráty vrá� 
domů. Pouze čip nestačí. Evidence 
psů je určena pro všechny majitele 
psů a jejich čtyřnohé mazlíčky. 
Povinnos� majitele psa je čipování 
psa, které udělá veterinární lékař. 
Zároveň dá majiteli psa číslo čipu. 
To je první krok k tomu, aby se pes 
v případě ztráty našel. Druhým 
krokem, který je nutné udělat, je 
registrace psa pod číslem čipu např. 

v národním registru psů. To však za 
majitele nikdo jiný neudělá. Pes 
má čip, který lze načíst, ale po jeho 
zadání do registru se o majiteli 
nic nezjis�, protože je pes často bez 
registrace.

PSI V OBCI
VENČENÍ PSŮ REGISTRACE PSŮ
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Divadelní spolek Dobrovodš� 
kohou� hrají desátou sezónu 
a divadlo je stále baví.  Hlavní 
náplní jejich činnos� je především 
uvést pro nás každý rok novou hru. 
To samo zabere poměrně dost času, 
protože všichni pracují, mají dě� ve 
školním věku a musí si sami vytvořit 
i kulisy, sehnat rekvizity a tak dále. 
Nemají nikoho, kdo by byl rekvizitář, 
švadlena na kostýmy apod. Všichni 
dělají všechno. Pokud něco 
nezvládnou, musí prostě sehnat 
někoho, kdo jim s �m pomůže. Ale 
takhle to asi funguje i ve spoustě 
jiných malých spolků. Michal Pavel, 
jako režisér spolku, dodává, že často 
je dost pracné třeba i zorganizovat 
zkoušky tak, aby jich byl dostatek 
a aby se jich mohli účastnit všichni.

Divadelní spolek má na svých 
webových stránkách, kromě jiného, 
i informace o stávajících členech 
spolku nebo hercích, kteří s nimi 
hráli v minulos�. Je zábavné 
a zajímavé přečíst si odpovědi herců 
na několik otázek týkajících se jejich 
mo�vace k herectví a „co z toho 
vlastně mají?“ Na následujících 
řádcích uvádíme část rozhovoru 
s herci.

Mohou si herci sami vybírat své 
role ve Vašich hrách?

Michal Pavel: Většinou ne. Já vím 
přece nejlíp, kdo se na co hodí. Ale 
vážně, často Vás to napadne na 
první dobrou, jindy o tom musíte 
více přemýšlet. Někdy ale naopak 
jdu úplně pro� té přirozenos� 
a dám nějakou roli někomu, kdo 
není prostě TEN TYP. Pak k postavě 
musíme najít jinou cestu. Ale ani 
s �mhle přístupem jsem se za�m 
nespálil. Mám v týmu prostě 
superherce. 

Jak náročné je naučit se tolik 
textu?

Pavel Puš: Já se s texty trápím 
hodně. Musím si je spojovat 
s děním na jeviš� a když někdo 
hodně zaimprovizuje, jsem hodně 
v pr… a pak tlachám a tlachám až ze 
mě vypadne třeba "SPASTE MĚ" 
a naštěs� mě někdo spasí. 

Co pro tebe znamená být 
divadelníkem?

Hana Kučerová: Je to radost 
a zábava s lidmi, které mám ráda. 
Ale je to i spousta času na 
zkouškách a na představeních 

a když byly dě� menší, byla to 
i celkem náročná logis�ka. Je to 
však srdcová záležitost, kterou si 
vlastně dělám radost. Je to 
sounáležitost s ostatními, kdy se 
spoléháme jeden na druhého. Je to 
ale i obrovská škola empa�e 
a předvídání. Vlastně je to taková 
životní terapie. 

Jakou roli sis nejvíce užila?
Marika Kotenová: Role Lucifera 

byla úžasná, byl zde prostor pro 
pekelné řádění ovšem hned 
v závěsu je Sophia Provolone. 
Ztvárnit temperamentní manželku 
gangstera bylo velmi zábavné.

Co pro tebe znamená být 
divadelníkem?

Marek Horáček:  Je tuze fajn být 
součás� party, kde jsou všichni 
stejně pos�žení jako já. 

Jak těžké bylo/je se postavit na 
jeviště?

Hana Pavlová: Hooooodně. Jsem 
trémistka i po 10 letech a spoustě 
představení. Pokaždé mám strach, 
že zapomenu text a přitom mi 
přijde, že se diváci naopak na 
podobné výpadky nebo nečekané 
zaimprovizování vysloveně těší. 

Co � dalo divadlo?
Jakub Koten: Kromě toho, že jsem 

dokázal odbourat trému a v dnešní 
době nemám problém vystoupit na 
podium a udělat ze sebe klidně 
i blbce, tak trávím čas s lidmi, kteří 
mají rádi komedii a humor v různých 
podobách, což je něco, co mám rád.

Jaká hra byla podle tebe 
nejlepší?

Veronika Vojtěchová: To vám asi 
nepovím. Kdyby byla některá hra 
nejlepší, tak už bychom neměli co 
trumfovat. 

dobrovodstikohouti.cz

10 LET SPOLU A PRO NÁS
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NECHODÍ VÁM ZPRÁVY INFOKANÁLU?

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

21. prosince 2024

25. prosince 2024

11. ledna 2025

18. ledna 2025

  8. února 2025

22. února 2025

SPOLEČENSKÉ A KULTURNÍ AKCE
Divadelní představení - NA SPRÁVNÉ ADRESE od 19:00h, vstupné  100,- Kč

Štěpánská zábava  od 20:00 h. hraje DJ Kamil Kašparovský

Myslivecký ples  od 20:00 h.  hrají BYLO NÁS PĚT 
    bohatá tombola, lístky v předprodeji

Valná hromada SDH   od 14:00h v pohos�nství

Ples hasičů   od 20:00 h. - BOHATÁ TOMBOLA
    hraje skupina „Jen tak“

Dětský maškarní karneval  od 14:00 h. hraje DJ Kamil Kašparovský

19. Října 2024
21. Října 2024

Drahoslav Plch
Josef Koten

ŽIVOTNÍ JUBILEA

Gratulujeme k životnímu výročí a všem oslavencům přejeme do dalších let pevné zdraví a pohodu.
Vzhledem k tomu, že ve Zpravodaji uvádíme jména jubilantů s kulatým životním výročím nebo ve věku nad 85 let, 
blahopřejeme touto cestou všem našim dalším spoluobčanům – seniorům a přejeme všem pevné zdraví, hodně 
elánu, rados� a op�mismu. BLAHOPŘEJEME K ŽIVOTNÍMU VÝROČÍ.

  75 let  Miroslava Laurichová 80 let    Alena Kučerová    
        Antonín Dudek

90 let     Jaroslava Slámová

ROZLOUČILI JSME SE

Pokud jste přihlášeni k odběru 
SMS zpráv z Infokanálu obce 
a zprávy vám nechodí, pak padají ve 
vašem telefonu do SPAMU. Není to 
způsobeno �m, že by obec někoho 

ze seznamu adresátů vyhodila, ale 
je to způsobeno aktualizacemi, 
které se průběžně stahují do 
telefonů. 

JAK TO OPRAVIT? Otevřete 
v telefonu zprávy. Vedle ikonky lupy 
(vpravo nad zprávami) je ikonka – 
kolečko s písmenem – klikněte na 

ni. Otevře se „spravovat účet 
Google“ s nabídkou. Klikněte na 
„Spam a zablokované zprávy“, 
vyberte zprávu z SMS infokanálu, 
klikněte na ni a potvrďte, že se 
nejedná o spam. Pokud se oprava 
nepodaří, můžete se zastavit na OÚ 
a pomůžeme problém odstranit.

NARODILI SE

Laura Nožičková


